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в производстве тех или иных видов сельскохозяйственной продукции, что важно для увеличения 
доходов сельского населения, различий в питании населения в областях, наращивания экспортного 
потенциала отдельных видов сельскохозяйственной продукции, наращивания уровней экономиче-
ского и социального развития села.
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At rather high security with an arable land and other agricultural grounds counting on soul of the 
population in the republic there were low levels of production and consumption of main types of food, 
especially country people, which share – slightly less than a half of the population of the republic. For the 
purpose of development of recommendations about increase of economic availability of the food the group 
of areas of the Republic of Kazakhstan on the arable land area per capita was carried out and consumption 
levels of food by the population in the allocated groups are considered. Such group promotes detection of 
advantages of each of them in production of these or those types of agricultural production that is important 
for increase in the income of country people, distinctions in a population food in areas, building of an 
export potential of separate types of agricultural production, building of levels of economic and social 
development of the village.
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Целью данной работы явилось изучение минерального состава травы стальника полевого. 
Качественный состав и количественное содержание минеральных элементов определяли мето-
дом эмиссионного спектрального анализа. Образцы сырья измельчали, подвергали озолению в 
муфельной печи при температуре 400–500 °С при доступе воздуха в течение 2 часов. Полученную 
золу после охлаждения взвешивали и анализировали на спектрографе. Фотометрирование спек-
трограмм проводили с помощью атласа спектральных линий и спектров-стандартов с погрешно-
стью не более 2 % в пересчете на золу. Согласно проведенным исследованиям установлено, что 
элементный состав надземной части стальника полевого включает 9 элементов, среди которых 
доминирующими по содержанию являются калий, магний, кальций, натрий, железо. Содержание 
минеральных веществ в траве стальника полевого составило около 7372,48 мг %, из них макроэ-
лементов – 7335 мг %, микроэлементов – 37,48 мг %. Полученные данные позволяли выявить, что 
трава стальника полевого содержит значительные количества и разнообразные сочетания важней-
ших минеральных веществ. 
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The purpose of this work was studying of mineral structure of a grass of Ononis arvensis. The qualitative 
structure and the quantitative maintenance of mineral elements determined by a method of the issue spectral 
analysis. Samples of raw materials crushed, subjected to a combustion in the muffl e furnace at temperature 
400–500 °С at air access within 2 hours. The received ashes after cooling weighed and analyzed on a 
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spektrograf. Fotometrirovaniye of spectrograms was led by means of the atlas of spectral lines and ranges 
standards with a margin error by no more than 2 % in terms of ashes. According to the carried-out researches 
it is established that the element structure of an elevated part of Ononis arvensis includes 9 elements among 
which dominating according to the contents are potassium, magnesium, calcium, sodium, iron. The content 
of mineral substances in a grass Ononis arvensis made about 7372,48 mg %, of them macrocells 7335 mg 
%, microcells – 37,48 mg %. The obtained data allowed to reveal that the grass of Ononis arvensis contains 
signifi cant amounts and various combinations of the major mineral substances.
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В статье рассмотрены возможности механохимической технологии для получения твердых 
дисперсий малорастворимых лекарственных веществ (ЛВ) с различными вспомогательными веще-
ствами. Обоснован выбор составов твердых дисперсий в зависимости от физико-химических ме-
ханизмов повышения растворимости ЛВ. На примере субстанций бензодиазепинов – диазепама, 
оксазепама и медазепама продемонстрирована возможность получения их твердых дисперсий, в 
которых ЛВ находится в аморфизованном состоянии и обладает повышенными свойствами высво-
бождения (растворимость и скорость растворения) в водные растворы. Это сопровождается увели-
чением биодоступности, определенной в экспериментах на лабораторных животных. Рассмотрены 
получение и свойства твердых дисперсий ЛВ кислотного характера и вспомогательных веществ ще-
лочной природы, образующих при гидратации водорастворимые соли ЛВ. Детально описаны свой-
ства твердых дисперсий ацетилсалициловой кислоты с карбонатами металлов – натрия, кальция и 
магния. Приведены характеристики инновационного лекарственного средства быстрорастворимой 
ацетилсалициловой кислоты, зарегистрированного в РФ. Получены и исследованы твердые диспер-
сии растительных флавоноидов – рутина и дигидрокверцетина с карбонатами металлов, обладаю-
щие повышенной (> 10 раз) водорастворимостью ЛВ.
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The possibilities of mechanochemical technology for solid dispersions of poorly soluble drugs (PSD) 
with various adjuvants are discussed. The choice of the composition of solid dispersions, depending on the 
physical and chemical mechanisms of increasing the solubility of PSD is considered. On the example of 
the benzodiazepine substances – diazepam, oxazepam and medazepam – demonstrated the possibility of 
obtaining their solid dispersions in which the PSD in amorphous states and have a high release properties 
(solubility and dissolution rate) in aqueous solutions. This is accompanied by the increasing in the 
bioavailability determined in experiments with laboratory animals. Consider obtaining and properties of 
solid dispersions of PSD with acidic affi nity and excipients of alkaline nature, which forming water-soluble 
salts by hydration. Solid dispersions of acetylsalicylic acid with metal carbonate – sodium, calcium and 
magnesium are described in detail. The especial innovative drug of effervescent aspirin was developed on 
the base of our approach and registered in the Russian Federation. The solid dispersions of plant fl avonoids 
– rutinum and taxifolinum with carbonates metals having high (> 10 times) water solubility was obtained 
and studied.


